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 انًسخخهص

 ، الأخاز   الإسالايةت  اناولل  عًالاث  يقلبام  انساعدي   انزيالل  صزف سعز يخقهب انحج فخزة خلال

ٍ  ذنا   يخجهى ل انزلار ل نهحجلج انشزائةت انقدة عهى حؤثز انخقهبلث هذِ  انطهاب  اَخفال   خالال  يا

 .  انحجلج قبم يٍ انكهي

 يدساى  فخالال  ، انساعدي   انزيالل  صازف  ساعز  فاي  انةديةت انخقهبلث حقويز إنى انوراست هذِ حهوف

 انسابب  لنهاذا .  الأخاز   الإسلايةت انولل عًلاث يقلبم انسعدي  انزيلل صزف سعز يخقهب انحج

 خالال  انحجالج  لعاوي  انزيالل  صزف سعز عٍ انًطهدبت انًعهديلث عهى نهحصدل يسح إجزاء حى

 فاي  لاساخخوايهل  انبةلَالث  حجًةا   لحاى ( .  انحجات  ذل 5 – انقعاوة  ذل 1)  ها  1431 عالو  انحج يدسى

ٌ ) لهاي  انوراسات  لإجازاء  يلل ثلاد لاخخةزث الاَحوار ححهةم  ، انعزبةات  يصاز  جًهدريات  ، إيازا

 ( .  اَولَةسةل

 اسااخخواو حااى  انسااعدي انزياالل صاازف سااعز فااي انةديةاات انخقهباالث عهااى انحجاالج إَفاال  أثااز نخقااويز

 انًزبعالث  طزيقات  حطبةا   لحاى  ،  إحصالئةل   انوراسات  بةلَالث  ليعلنجات  إيخالل  في( SPSS) بزَليج

  لاساخخواو  الاَحاوار  عًهةالث  لإجازاء  Ordinary Least Squares (OLS)  انعلييات  انصارز  

 .  انجزئي انخعويم ًَدذج

 أٌ كًال .  يخدقا   هد لكًل ييتالاقخصل انُظزيلث لافخزاضلث يطلبقت انًعهًلث إشلراث جلءث لقو

 غةااز كلَااج لاَولَةسااةل يصااز يااٍ كاام فااي انحجاالج عااوي يعهًاات إلا  ، إحصاالئةل يعُدياات انًعهًاالث

 .    يعُديت
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Abstract 

 

 

     During Hajj time the exchange rate of the Saudi Riyal against some other 

Islamic countries fluctuate. These  fluctuations affect the purchasing power of the 

pilgrims as well as  visitors and is reflected by decrease of the aggregate demand by 

the pilgrims. 

         The aim of this study is to estimate the determinants of the daily fluctuation on 

S.R. exchange rate. During  Hajj time, Saudi Riyal exchange rate fluctuate against the 

currencies of other Islamic countries. For this reason a survey was conducted to obtain 

the daily required information on S.R. exchange rate as well as the number of pilgrims 

during the 1431 Hajj season (1 Dhul Qadah - 5 Dhul Hijjah 1431). Therefore , data to 

be used in the regression analysis is pooled and three countries were chosen to 

conduct the study. These countries are   Iran , Egypt, and Indonesia . 

        To do this purpose, an SPSS program was conducted to estimate the effect of 

pilgrims' spending on the daily fluctuations of the  Riyal exchange rate . An OLS 

method and Partial Adaptation form were applied to estimate the coefficients. 

        The coefficients are consistent with previous studies. The signs of the 

coefficients are as expected and significant, even though the number of pilgrims  for  

Egypt  ,   Indonesia  are  insignificant.  


